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 المستخلص 
 
 
 
 

افق والأنظمة ضرررررررروكلة نظ ة  معظمة تععتم  م  تخدما ا  دمت  افر المر   (RCM)الصررررررريتنة المرت الم ثوق الموثوقية حيث أن   تعد موثوقية وتو

ا لأن     افق والأنظمة واطاكلم ملتار تعت  المعدا  ر ررا  أ. ن فعتليةه نظر   نهج صرريتنة معا تعذي ل لعينررمن ثم يت  الل ررلي  والصرريتنة ل مر

ت، فمن المها تخ ي  احعمتلية حدوث ، وتأثمنل، وضررررررررررررمتن ايررررررررررررعمراكلة تخدما الو ت   ا  تصررررررررررررة   ته  ه ل  وتخوممم ن مع  تعت  الأنظمة تمتم 

(، وختصررة ثوق وحدلم معتولة HVACثوق نظتم العدفئة والت ولة وت يي  الهواء ) (RCM) تتبيق الصرريتنة المرت الم ثوق الموثوقية ثوقيررة الدكا

م يون منررررتفر  30ملدم حوالظ حيث ال ي يعد أقدم وأ.بن متتك نظ المم  ة العربية النررررعوطمة  نظ متتك الم ك ثبد العالا الدولظ (AHU)الهواء 

ت و  للرض الدكايررررررة تا لم  مع ومت  نظتم و ه  2030م يون منررررررتفر عي و  ثتم  114هعتك تويررررررععتن ملتل لهت لالتطلم يررررررعة المتتك  لق  يررررررعول 

.مرت تا  لراء تي ير  أنمرتت وترأثمن   (، المعتخرة )((ه1ل صررررررررررررتلرة )  العردفئرة والت ولرة وت يي  الهواء وبيرتنرت  الأثترت  وتي ي هرت لمردلم ثرتم ت ررررررررررررليوظ

نليجة وبعتء  ثوق  وحدلم معتولة الهواء عتثعبتكل ا جاء الر يسررررن  من ثم ية تي ي  الصرررريتنة المرت الم ثوق الموثوقيةه ق نظتمثو (FMEA) ا ثتت 

عمن الصررررريتنة الوقت ية والع بالة والعةرررررحييية م  تيدمد لمي   جم تي ي  أنمتت ا ثتت  وتأثمنهت، تا تتولر ايرررررجناتيجية صررررريتنة لدمدلم ت

العوصررررررية عأن ررررررتة الصرررررريتنة الوقت ية ال ررررررهرلة والذصرررررر ية ونصرررررر    ته حيث تماللازم مث  المهتم العذصرررررري ية والعدكل  الأن ررررررتة المعع خة   ت

النرررررعولة والنرررررعولة وتيدمد الأوقت  اللازمة لأطام ت لوحدلم معتولة الهواء .مت أوصرررررت الدكايرررررة عذرلق م ون من يررررربعة فعيمن ل خيتم عأن رررررتة  

 ثعصررر  37نت  العظتم وقت  الليتك اللازمة م ونة من قت مة لم و   و. لك تيدمدالصرريتنة،  
 
   ثعصررر  25قتع ة ل صرريتنة و  12من ت   ا

 
  عليمن، قتع ة ل  ا

 من المعوق  أن و  .مت تا تتولر ختة تخييا الم تار والعلذي  من حدت ت لعخ ي  احعمتلية وأضررررررراك ا حواطء أثعتء أطاء أن ررررررتة الصرررررريتنة
 
أخمنا

افر نظتم  .معتولة الهواء نظ متتك الم ك ثبدالعالا الدولظ ماطي تعذي  نعت ج الدكاية  لق تينمن أطاء وضمتن وتو
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Abstract 
 

Reliability, availability, and maintainability are essential in nearly every endeavor that deals 

with providing services. Reliability Centered Maintenance (RCM) is a maintenance 

technique that is implemented to optimize the maintenance program of a facility or system. 

Since failure cannot be prevented entirely, it is important to minimize its probability of 

occurrence, the impact of failures when they do occur, and the downtime. This thesis 

investigates the efficacy and applicability of RCM application concerning the Air Handling 

Unit (AHU) of the Heating, Ventilation, and Air Conditioning (HVAC) systems at King 

Abdulaziz International Airport (KAIA). KAIA is the oldest and largest Airport in Saudi 

Arabia; it serves about 30 million passengers per year and there are two planned expansions 

to increase the capacity of the airport to 114 million passengers by 2030. HVAC system 

information and failures data were collected and analyzed for one operation year. Failure 

Mode and Effect Analysis (FMEA) was conducted to analyze the AHU system for the 

purpose of developing an enhanced preventive maintenance strategy. The monthly, 

quarterly, half-yearly, and yearly preventive maintenance activities and its time of the AHU 

were recommended. The study recommended a team of seven technicians to perform the 

maintenance activities, a list of 37 parts of which 12 are maintainable and 25 parts are 

replaceable. A risk assessment and mitigation plan is also proposed to reduce both the 

probability and the criticality of possible hazards during maintenance activities.  The 

implementation of the study results is expected to improve the AHU system reliability, 

availability, and the overall system performance. 
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